
ההתעקשות על השמטת מושגי "אב" ו"אם" מטפסי תרומת דם מסכנת חיים
מחסור בתרומות דם: "הייתי צריך להחליט אם לשמור דם לניתוח מציל חיים או לתת למאושפזת בקורונה

עם דימום מסכן חיים".
ההתעקשות על השמטת מושגי "אב" ו"אם" מטפסי תרומת דם מסכנת חיים: ד"ר מאיר פרייס, מנהל
המכון ההמטולוגי במרכז הרפואי כרמל, סיפר היום (רביעי) על ההתלבטות הקשה בעקבות המחסור

במנות הדם.
כזכור, תורמי דם רבים, בהובלת מספר ישיבות בציונות הדתית, הודיעו שיפסיקו לתרום דם בעקבות

ההחלטה לשנות את טפסי הדם של מד"א כך שיהיה כתוב בהם "הורה 1" ו"הורה 2" במקום "אב"
ו"אם". לאחר מספר שבועות, ובעקבות החרם, הוחלט לשנות את הטפסים ולהשמיט מהם כל התייחסות

להורי התורמים, כך שעתה אין בהם כלל שימוש במושגי "הורה 1" או "אב" ו"אם".
גם כעת החרם על תרומות הדם נמשך, כשהמחרימים דורשים להחזיר את טפסי הדם של מד"א לנוסח

המקורי המציין את שורת "ארץ לידת 'אב' ו'אם'".
ד"ר פרייס קרא היום בחשבון הטוויטר שלו לתרום דם. "חברים יקרים, בבקשה בואו נשאיר את

האמונות והעקרונות בצד לרגע", כתב. "עזבו את הטפסים, חסרות מאות אם לא אלפי מנות דם. אתמול
בלילה הייתי צריך להחליט אם לשמור דם לניתוח מציל חיים או לתת למאושפזת בקורונה עם דימום מסכן

חיים. מדובר על פיקוח נפש והצלת חיים ממש. נמשיך להתווכח אחר כך בבקשה".
אתמול אמר ד"ר פרייס כי מאגר מנות הדם במצב קשה. "אני מבקש מאוד מכל מי שיכול, נא להעביר
גם את ההודעה לכל המכרים שלכם, בבקשה לגשת ולתרום דם", כתב. "מאגר מנות הדם נמצא הרבה
מתחת לקו האדום. בבקשה ללכת ולתרום, יש מטופלים שזקוקים לזה בדחיפות. חסרות אלפי מנות דם".

שני הציוצים של ד"ר פרייס הפכו ויראליים וגררו תגובות רבות. "כבר לפני כמה חודשים אמרו לך
שאנחנו מוכנים לתרום דם", כתב יו"ר איגוד רבני קהילות הרב עמיחי אליהו. "פשוט תחזיר את הטפסים

לטפסים הישנים, מחר באים לתרום גדודים. אתה יודע טוב מכולם ש'תתי האדם' שגדלים אצלנו
אחראים בדר"כ על 50% מהתרומות לפחות. אל תעשה סיבוב על הדם שלנו, אל תמחוק את עקרונותינו,

ואת ערכינו".
המגיב שילה אופיר כתב: "אלפי אנשים שתרמו עד כה באופן סדיר רק מחכים לתרום שוב. כל עוד
מד"א מתעלמים מהם ולא מחזירים את סעיף האבא והאמא, הדם על הידיים שייך אך ורק למד"א".

פורום הארגונים למען המשפחה הגיב: "התחפרות מד"א באג'נדות פרוגרסיביות הכניסה את אזרחי
מדינת ישראל לסחרור ואולי גם לסכנת חיים. על מנכ"ל מד"א להסיק מסקנות ולהתפטר".

מ'אבות למען צדק' נמסר: "מד"א בחרה להתעלם ולפגוע במעמד הורים נורמטיביים, למחוק את אבא
ואמא ולקדם אג'נדה הזויה, כעת הם מופתעים מזעם הציבור הדומם. הציבור אמר את דברו וזאת

רק ההתחלה".
"לא נאפשר לכם להרוס את המדינה ולפרוק אותה מערכים המייחדים אותנו כמדינה יהודית", כך אבות

למען צדק.
ויש כאלה שלא הסכימו עם גישת החרם. "זה קונספט חדש", כתב הקומיקאי הדתי אמיר מויאל. "אני

מכיר אנשים שמוכנים למות על קידוש ה'. אבל להמית על קידוש ה' שלך - זה חידוש מעניין".

בס"ד



בס"ד
הפרסומת מעוררת הסערה

לקראת יום המשפחה דוריטוס הפיקו פרסומת מיוחדת, בה הם מציגים מספר סוגים של משפחות. בין המשפחות
היו זוגות חד מיניים, הורים יחידנים, וגם חן ואלון שייצגו את הזוגיות המעורבת בין דתיים לחילונים.

הפרסומת עוררה סערה, משום שהיו אנשים שראו בה פגיעה ברגשותיים הדתיים בגלל האיסור על משכב זכר.
הרב אפרתי אמר שאסור לקנות דוריטוס יותר, ויש לא מעט אנשים שהצטרפו לחרם הצרכנים.

אחרי מספר ימים בהם חן לא התייחסה לביקורות, היא שברה שתיקה והעלתה לאינסטגרם פוסט בו היא מסבירה
למה היא בחרה כן להשתתף בפרסומת, ומה דעתה בנושא: "קבלתי הרבה תגובות מאז שהפרסומת עלתה. רובם

נכתבו בצורה לא נעימה, לא היה עם מי לדבר, ולכן לא עניתי" היא הסבירה.
העולם זז

קורן קיבלה הודעה שאינה תוקפנית, של אדם דתי לאומי שרואה את הקשר הקרוב של חן לתורה ולא הבין את
הרצון שלה להשתתף בפרסומת, ולכן חן החליטה לענות לו:"אני דתיה, גדלתי בבית דתי, במושב תוניסאי עתיק מאוד.

בחגים היינו מתאספים בבית של סבתא שלי, כל הדודים, בניהם ובנותיהם, לכל החג, כולל לינה, פנסיון מלא".
"מי שרצה לבוא רק לארוחה- סבתא שלי אסרה עליו להגיע, היא לא רצתה שיחללו שבת עבורה. כשהתחתנתי עם
אלון והוא התחיל לעשות אצלנו שבתות, ההורים שלו מדי פעם ביקשו לבוא לארוחת שישי או חג ואמא שלי לא

הסכימה- היא לא רצתה שיחללו שבת בגללה".
"עם הזמן, כשהיא הכירה את אלון יותר ויותר היא שחררה את זה, היא אמרה להם ״אתם מוזמנים לכל השבת״

ומפה הבינה שזה ״שלהם״. היא גם הבינה שכשהם נמצאים אצלנו לארוחת שישי, למרות שנסעו את הדרך בשבת,
היא מזכה אותם לקיים מצוות קידוש בערב שבת, וזה חשוב לא פחות".

"זה קרה באופן טבעי, בלי שום הפצרות מצידי. זה קרה כי העולם זז, אם נרצה או לא. זה נכון שהתורה
אוסרת על משכב זכר, אבל העולם זז. אם אני נותנת לזה מקום בלב שלי, זה הופך אותי לפחות דתיה? התשובה

היא לא, אפילו להפך. התורה אומרת לנו ״ואהבת לרעך כמוך״, זה הכלל הכי גדול בתורה, אבל איכשהו אנחנו
מלאים שנאה, מלאים לעג, מלאים בעצמינו בלבד".

"הפרסומת לא ״נותנת במה ללהטב״, היא פשוט פותחת לנו את הלב ומראה לנו את עם ישראל האמיתי. לא את זה
שאנחנו אוהבים לראות, שנוח לנו לראות. הם לא צריכים ״במה״, כולנו על אותה במה. לכל לב בעם ישראל יש זכות

לאהוב כרצונו, לכל אחד יש זכות להבין את החיים האלה כפי שהוא מבין אותם".
"הרי היתה תקופה שירדתם גם עלי- ״אלון חילוני והוא ילך לגיהנום״,״הילדים שלכם יסטו מדרך הישר״, אמרתם לי
״אם את נשואה לחילוני את לא דתיה אמיתית״. הקשר שלי עם הקב״ה לא תלוי באף אדם. אני יכולה ושמחה לחיות

בעולם שיש בו הכל מהכל וזה בסדר, בלב שלי זה בסדר. שום ספר תורה לא נשרף, בסך הכל פרסומת יפה לחטיף
טעים".



בס"ד
הרב אפרתי: אסור לקנות דוריטוס, גם בלי התועבה

בעקבות פרסומת להט"בית של דוריטוס קובע הרב ברוך אפרתי: "יש להימנע מלתמוך בגאוות מעשה ארץ מצרים
אשר הוזהרנו עליו. אסור להכיר במי שחיים כך כמשפחה ועושים מכך ראווה כנגד הצניעות והענווה והמשפחה

היהודית כהדרכת התורה הקדושה.
לכבוד הרב שבוע טוב. בעקבות הפרסומת הבוטה של דוריטוס, שתומכים בהתגאות "משפחות" של גבר עם

גבר, ואשה עם אשה, כדבר ממוסד ולגטימי, רציתי לשאול האם יש חובה הלכתית להימנע למקנות מוצרים שלהם
עד שיפסיקו?

תשובה
ודאי יש להימנע מלתמוך בגאוות מעשה ארץ מצרים אשר הוזהרנו עליו, נשים המסוללות זו בזו, (כמבואר
בשו"ע אבן העזר סימן כ.) קל וחומר שאסור לתמוך בגאווה באיסור משכב זכר שהובילה רומא העתיקה
בגזרותיה, שהוא איסור תורה, ואסור להכיר במי שחיים כך כמשפחה ועושים מכך ראווה כנגד הצניעות

והענווה והמשפחה היהודית כהדרכת התורה הקדושה.
יציאת מצרים היא יסוד האומה, ומהותה של יציאת מצרים נעוצה ביחס לקדושת המשפחה בישראל.

מצרים נקראת בתורה 'ערוות הארץ', והתרבות בה היתה רצופה בגלוי עריות מופגן וציבורי. לכן אברהם חשש
שיקחו את שרה אשתו ויהרגו אותו, וזו הסיבה שפרעה עצמו לקח אותה כמלך במהלך מופגן.

לעומת טומאות מצרים, גאלנו ד' ועשנו לעם סגולה, להוביל קדושת הברית באנושות, ודבק באשתו והיו לבשר
אחד. להרבות ענווה, צניעות ויראת השם טהורה בתומתה, בעולמנו.

ירדנו מצרימה כמשפחה 'את יעקב איש וביתו באו', ויצאנו כמשפחה 'למשפחותם לבית אבותם'. על כך מסרנו
נפשנו, על כך נגאלנו, בדמייך חיי. ועל כך ניגפנו בחטא השיטים, 'אלהיהם של אלו שונא זימה הוא'.

גם בימינו עולה קליפת מצרים בטומאתה בהובלת תרבות אירופה, לפגוע במשפחה היהודית האלהית, ולהכנס
תחת כנפי התרבות העתיקה-חדשה של מצרים-רומא-ברלין. על כן, אין לרכוש את המוצר הזה, אל תשת ידך עם

רשע.
גם בלי התועבה יש להימנע

נוסף לכך יש לציין, שגם בלי התועבה שמנסים לפגום במשפחה היהודית, כל בן ובת תורה צריכים להימנע
מלאכול מאכלים לא בריאים מעין אלו, המלאים שומן וסוכר, ופוגעים בבריאות.

וכדברי רבינו הרמב"ם בהלכות דעות פרק ג: "צריך האדם שיכוון כל מעשיו כולם, כדי לידע את השם ברוך
הוא בלבד; ויהיה שבתו וקומו ודיבורו, הכול לעומת זה הדבר.

כיצד?
כשיישא וייתן או יעשה מלאכה ליטול שכר, לא יהיה בליבו קיבוץ ממון בלבד, אלא יעשה דברים האלו כדי

שימצא דברים שהגוף צריך להן, מאכילה ושתייה…
לא יאכל כל שהחיך מתאווה, כמו הכלב והחמור, אלא יאכל דברים המועילים לו, אם מרים אם מתוקים. ולא

יאכל דברים הרעים לגוף, אף על פי שהן מתוקין לחיך….
נמצא המהלך בדרך זו כל ימיו כולן, עובד את ד' תמיד"


